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La Udl obre el curs amb totes les places de 
primer plenes en tres de cada quatre graus 
Agronoms cobreix la matrícula en totes les seues titulacions, excepte en una, i confirma la tendencia a 
l'alc;a registrada els últims anys 1 ~ducac1o tla Pohtecn1ca tambe estan gairebe al cenr per cent 

1 LLEIDA 1 La Universitat de Lleida 
(UdL) va iniciar ahir les classes 
del curs 2023-2024 amb tates 
les places de primer plenes en 
un 75,5% de les quaranta t itu
lacions que imparteix (38 en 
centres propis i 2 en adscrits), 
la qual cosa n'implica 3 de ca
da 4, malgrat que encara falten 
les assignacions del setembre. 
La vicerectora d'Ordenació 
Academica, Paquita Santiveri, 
va destacar que "pnkticament 
tots els centres han cobert les 
matrícules". Va apuntar que a 
Agronoms tates les titulacions 
estan plenes, excepte una, amb 
la qua) cosa es confirma la ten
dencia a l'al~a deis últims anys. 
Va afegir, d'altra banda, que a 
la facultat que Educa ció, Treball 
Social i Psicología també estan 
tates cobertes menys una i va 
dir que a la Politecnica Superior 
estan gairebé al lOO%. 

Va destacar, a més, !'elevada 
matricula ció a les facultats d'ln
fermeria i Medicina, mentre que 
a Lletres, com és habitual, hi 
ha menys ínscrits. "Hem tingut 
molt exit, estem molt contents", 
va subratllar. 

En total, van tornar a les au
les de la UdL uns 9.000 univer
sitaris deis graus i dobles graus, 
deis quals 2.500 de primer, que 
van participar en sessions d'aco
llida tant als campus de Lleida 
com al d'Igualada. A Inefc de 
la Seu d'Urgell n'hi ha de pre
vistes avui, i dema hi haura un 
raid d'aventura. L'activitat en 
els masters comenc;a de forma 
esglaonada, des d'ahir i fins al 
9 d'octubre. 

Com a novetats, aquest curs 
s'estrenen a la Politecnica dos 
programes academics de recor
regut successiu (PARS) que in
clonen grau i master. Un és d'en
ginyeria de !'Energía i Sosteni
bilitat/Electronica, Industrial i 
Mecanica/master d'Enginyeria 
Industrial, i l'altre, d'Enginyeria 
lnformatica/ master en Engi
nyeria Informatica. Ambdós 
compten amb deu places. 

A més, la facultat d'lnfer
meria despla~a un grup de set 
alumnes de quart a Tremp, com 
va avan~ar aquest diari. Faran 
les practiques a !'Hospital Co
marcal Pallars, el de la Seu 
d'Urgell i el Transfronterer de 
la Cerdanya, així com al CAP 
i residencies de les tres comar
ques. També hauran de cursar 
dos assignatures optatives, una 
per quadrimestre, i hauran de 
fer el treball final de grau. 

Eva Martín Fuentes. 

Premi Vicens 
Vives a la docent 
Eva Martín 

Benvinguda als nous• Els centres presenten als alumnes els graus i els serveis de que disposen com 
el campus virtual, les biblioteques, l'Institut de Llengües o els programes de mobilitat. A les facul
tats de Medicina i Infermeria i Fisioterapia hi va ha ver visites guia des pel campus, la Politecnica va 
organitzar una gimcana i una festa i Inefc va programar tallers i practiques esportives. 

• Eva Martín Fuentes, 
professora de la facultat 
de Dret, Economía i Tu
risme de la UdL, ha estat 
distingida amb un deis 
premis Jaume Vicens Vi
ves que atorga la Gene
ralitat "pel seu lideratge 
en projectes d'innovació 
docent i la seua adapta
ció a contextos digitals , 
com sistemes d'avaluació 
i aprenentatge basats en 
projectes". 

! EDUCACIÓ POSTOBLIGATÓRIA 1 

Alumnes d 'FP, ah ir a l'institut Caparrella. 

Arranca el curs per als alumnes 
de Batxillerat i cicles d'FP 
Els alumnes de Batxillerat i 
cicles de Formació Professi
onal també van tornar ahir 
dimarts a les aules, gairebé 
una setmana després que ho 
fessin els d'Infantil, Primaria 
iESO. 

A les comarques del pla 
aquest curs hi ha 74 grups de 
primer de Batxillerat, entre 

l'ordinari i l'artístic, cosa que 
en representa 5,5 més que el 
curs anterior, segons dades 
d'Educació. En canvi, a segon 
se'n perd un. 

Així mateix , es manté 
!'elevada demanda en els ci
cles de FP a Lleida, segons 
la informació facilitada pels 
mateixos centres. 

BARRI A BARRI 
Campanya Intensiva de nete)a 1 de mantenlment 

Aquesta setmana som a 
• Pr(ncep de Vlana • Noguerola 
• Ronda • Clot 

.-. 

Ajuntament de Lleida 
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Denúnda del presidentdel 
Sobira a l'alcaldessa de Gerri 
L'edil de Baix Pallars va acusar Isus en una carta de "masclista 
i prepotent" 11 '· ~= LI~-utir sobl_ el repa:-tL..lent deis S1 

REDACCIO 1 ACN 
1 SORT 1 El president del consell 
comarcal del Pallars Sobira, 
Carlos Isus, ha presentat una 
querella contra l'alcaldessa de 
Gerri de la Sal (Baix Pallars), 
Anna Sentinella, al no recti
ficar el contingut d'una carta 
que va enviar als ajuntaments 
de la comarca, la Diputació, el 
departament de Presidencia i 
algunes conselleries, en la qual 
acusava Isus de tenir una ac
titud "autoritaria, masclista i 
prepotent", amb referencia a 
la distribució del personal la
boral del Servei d'Assistencía 
Tecnica (SAT) de la comarca. 

El president de l'ens comar
cal va demanar una rectifica
ció a !'edil que no el va satisfer. 
"Davant de tal desproporció i 
injustícia, només em va que
dar presentar una querella per 
defensar la meua honorabilitat 
i credibilitat", va dir Isus. Va 
recordar ahir que és al consell 
comarcal a qui "correspon le
gítimament" resoldre la dis
tribució deis SAT. En el cas del 
Sobira, va explicar que la dis
tribució deis pos nous tecnics 
(al Sobira van passar de 3 a S) 
va obtenir el consens de l'equip 
de govern, els ajuntaments, i 
després d'haver consultat la 
Diputació i els mateixos SAT. 
"Sembla que aquesta decisió 
no va agradar a l'ajuntament de 
Baix Pallars i va enviar aquesta 
missiva", va dir. 

AJUNTAMENTS PLE 

Carlos lsus i l'alcaldessa de Baix Pallars, Anna Sentinella. 

SERVEI TECNIC 

El consell del Sobira 
ha passat de tres a cinc 
tecnics que ofereixen 
servei als pobles 

Així mateix, el consell va 
celebrar ahir un ple per ratifi
car el decret de la distribució 
deis cinc SAT del Sobira, amb 
els vots favorables de totes les 
formacions (ERC-AM, que go
verna amb majoria, Junts, PSC 
i Gent de Poble) excepte la co
alició Som-hi Baix Pallars (que 
és la de l'alcaldessa) i Vall de 
Cardós Amont. 

El grup d'ERC va mostrar 
suport a Isus en les decisions 

i accions adoptades en relació 
amb el servei del SAT. Des 
d'ERC-AM accepten "qualse
vol crítica" sobre la redistribu
ció dels SAT, pero consideren 
"absolutament inadmissible" la 
que ha fet l'alcaldessa de Baix 
Pallars. Lamenten que en l'es
crit de Sentinella es qualifiqui 
el president com una persona 
"autoritaria, xulesca, misogina 
i prepotent" i que amenaci que 
les accions del president "no 
poden quedar impunes i han 
de tenir conseqüencies". 

ERC va condemnar "les 
apreciacions i expressions" de 
Sentinella, que veu "falses, in
fundades i profundament injus
tes". Aquest diari va intentar 
sense exit obtenir la versió de 
l'alcaldessa. 

Pla perqué la Seu sigui destinació 
d'adivitats i esports outdoor 
Planteja nous equipaments per a un turisme especialitzat 

C.SANS 
1 lA SEU D'URGElll L'ajuntament 
de la Seu d'Urgell té sobre de 
la taula un pla estrategic per 
convertir la ciutat en una des
tinació d'activitats i d'esports 
outdoor a nivell nacional i in
ternaclOnal. El document, en
carregat pel Pare del Segre, 
propasa convertir-se en una 
"destinació especialitzada en 
ciclisme, trail running, sende
risme i turisme naturalista" a 
través de la creació d'"ofertes 
combinades singulars d'experi
encies i productes" a més de 
"referent d'autocaravanes" i en 
organització d'esdeveniments 
outdoor 

El pla propasa posicionar 
la ciutat com a "destinació re
ferent a nivell de formació en 
l'ambit de l'esport, el benestar 

i la salut". Aposta per acon
seguir nous projectes educa
tius com dos nous centres de 
tecnificació (bicicleta i trail 
running), un centre d'alt ren
diment esportiu de muntanya 

FORMACIÓ 

Contempla dotar-se d'un 
centre d'alt rendiment, 
dos de tecnificació 
i noves titulacions 

i titulacions en fisioterapia o 
alimentació, dietetica i nutrició 
esportiva, entre altres. 

Entre els objectius princi
pals destaca la dinamització 
del territori. Identifiquen fins a 
24 modalitats esportives i qua-

tre activitats al medí natural 
que es poden practicar a la Seu 
i l'Ait Urgell i 23 infraestructu
res per facilitar-ha. Destaquen 
coro a "esports focus" actuals 
el piragüisme i )'esquí de fons a 
la Seu i el parapent i !'escalada 
al sud de la comarca. L'estu
di també esmenta el turisme 
ornitologic. 

El documentes va debatre 
en un pie ahir a l'ajuntament 
a instancies d'una m oció de la 
CUP que sol-licítava desesti
mar el pla estrategic i criticava 
que es proposi la creació d'una 
piscina d'onades artificial per 
a surf. 

L'equip de govern (Compro
mís) va descartar aquest equi
pament "perque la Seu té altres 
prioritats i per l'escassetat de 
recursos hídrics". 

EMPRESA n ICIATIVES 
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Bellpuig inaugura 
divendres un espai de 
coworking a la Llotja 
L. PE OROS 
1 BEllPUIG 1 Bellpuig inaugu
ra divendres I'Espai de Co
Treball a la Llotja perdonar 
resposta a les necessitats de 
professionals, emprenedors i 
empresaris del municipi que 
a partir d'ara podran fer ús 
d'aquest centre pera esdeve
niments, conferencies, semi
naris, reunions de treball o 
presentacions de productes. 

L'objectiu de l'Espai de 
CoTreball Llotja de Bell
puig és fomentar el desen
volupament empresarial, 
impulsar la innovació i fa
cilitar l'intercanvi d'idees de 
!'economía local i territorial 
sent un punt de suport espe-

cial per als emprenedors que 
busquen maximitzar el seu 
potencial. La peculiaritat 
d'aquest nou servei és que 
s'ha habilitat en un edifici 
ja existent de manera que 
és un exemple de bon apro
fitament deis recursos mu
nicipals, segons fonts Iocals. 

L'Espai de CoTreball 
Llotja de Bellpuig compta 
amb sales de conferencies 
totalment equipades amb 
tecnología punta, zones de 
trebaU en equip pera sessi
ons coHaboratives i arees de 
relaxació per a moments de 
pausa productiva i per po
der iniciar dinamiques de 
cooperació. 

Promodó Economica al polígon de Balaguer 
1 BALAGUER 1 La Paeria de Balaguer ha impulsat la crea ció d'una 
area de Promoció Economica al polígon Campllong perque 
les empreses puguin organitzar-se, promocionar la seua 
activitat i els productes a través d'un directori empresarial 
de consulta. Així mateix, també es debatra la implantació 
d'energies renovables, iHuminació o la gestió deis residus 
al polígon industrial. 

Dos milions per potenciar el sector comercial 
ILLEIDA 1 L'ajuntament de Lleida, el de Maials i el consell del 
Jussa rebran dos milions d'euros de fans europeus Next Ge
neration per desenvolupar inversions per potenciar l'activitat 
comercial en zones rurals, revitalitzar els eixos comercials 
1 per fomentar el turisme de compres. A Maials els ajuts as
cendeixen a 500.000 euros, 447.878 peral consell del Jussa 
i 979.662 per a la Paeria de Lleida. 

La Diputació avan~a en la simplificació de tritmits 
lllEIDA 1 El president de la Diputació, Joan Talarn, ha repres 
les visites als ajuntaments per donar a coneixer els serveis 
i el procés de simplificació administrativa que impulsa la 
corporació. A Montoliu es va reunir amb !'alcalde Eduard 
Murgó, el més jo ve de Lleida, amb qui van debatre plans per 
financ;ar projectes locals com la millora de camins, tal com 
va fer amb Eduard Oró, de Sudanell. 

Mercaocasió de Fraga tindrit un centenar de cotxes 
1 FRAGA 1 El certamen Mercaocasió de Fraga, que se celebrara 
els dies 22, 23 i 24 de setembre, comptara amb més d'un 
centenar de vehicles de segona ma de sis expositors, cinc deis 
quals locals i un de Balaguer. L'alcalde, Ignacio Gramún, va 
apuntar que la mostra esta molt consolidada i les empreses 
expositores veuen rendiment en els seus negocis. 
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GUIA 3 

CATASTROFES AJUDA HUMANITARIA 

-Ju~un". Arranca el judici contra Google en 
que els EUA !'acusen de manipular el mercat. 

L oo: iclo. Obres de Guinovart i Picasso, 
en 'dialeg' a Agramunt. 

1 33 

Lleida se solidaritza amb el Marroc 
La Paeria es reuneix ambla comunitat magrebina a la ciutat per canalitzar l'enviament d'ajuda 
11 Es preven que l'expedició deis Bombers comenct a col·laborar dVUI en les rasques de rescat 

1 LLEIDA 1 El departament de Co
operació de la Paeria de Llei
da es va reunir ahir amb dotze 
entitats locals, la majar part 
de la comunitat marroquina 
de la ciutat, per coordinar les 
accions de solidaritat envers les 
víctimes del terratremol que 
es va produir la nit de diven
dres passat al Marroc i queja 
ha causat més de 2.800 morts. 

El regidor Jackson Quiñónez 
va recomanar als assistents i a 
la ciutadania en general que 
"no vagin per lliure" a l'hora 
de fer donacions i que les arti
culin a través de la Generali
tat o grans ONG com el Fons 
Catala de Cooperació, Acnur 
o Creu Roja perque "arribin 
directament a destinació i no 
es perdin pel ca mí". 

En aquest sentit, el consis
tori ha posat a disposició dels 
assistents les eines disponibles 
per canalitzar l'ajuda, que tam
bé comparteixen a través de la 
seua pagina web. Així mateix, 
han creat un grup de coordi-

DONACIONS 

El consistori recomana 
que les donacions es facin 
en grans ONG o el Fans 
Cata la de Cooperació 

nació en el qual es compartira 
tota la informació disponible. 

Per la seua part, els repre
sentants de la comunitat mar
roquina a la ciutat van acor
dar canalitzar els ajuts a través 
del web de la Paeria. "El més 
necessari ara són hospitals de 
campanya, metges, psicolegs, 
ambulancies i material com 
cadires de rodes i crosses", va 
explicar Lahcen el Azrak, de 
l'Associació de Mediació Inter
cultural i de Recursos Humans 
i Sanitaris. 

El president del Forum Ciu
tada perla Cohesió Social, Ab
delmoula el-Moutaouir, també 
va demanar ajuda per poder 
refer les vies de comunicació 
del país africa i facilitar l'accés 
a les zones incomunicades pel 
sisme. 

D'altra banda, es preveu que 
l'expedició dels Bombers que 
va sortir dilluns a la tarda cap 
al Marroc per donar suport a 
les tasques de recerca - de la 
qual forma part un bomber vo
luntari d'Almacelles i agent de 
la Guardia Urbana- comenci 
avui les tasques de rescat. 

El regidor Jackson Quiñónez, durant la reunió d'ahir ambla comunitat marroquina de la clutat. 

LESCLAUS 

Generalitat 
1 Ha creat l 'adre ~a web ex
teriors.gencat.cat/ca/actuali
tat/23-09-09-terratremo/-mar
roc-com-ajudar per canalitzar 
la solidaritat a través d'entitats 
humanitaries amb presencia a 
la zona. També ha habilitat 
un telefon marroquí (00212 
648 682 896) i un altre de ca
ta la (938 597 393) per aten
dre emergencies de persones 
afectades pel terratremol. 

Fons Cata la de Cooperació 
1 Ha llan~at una campanya so
lidaria que permet col-laborar 
a t ravés de Bizum 06974 (Con
cepte: Terratremol Marroc) 
i als comptes bancaris ES91 
0182 6035 4102 0160 8531 i 
ES79 2100 3200 9625 0002 
9627. 

Creu Roja 
1 A través de la seua pagina 
web, ha activat una campanya 
d'emergencia per donar su
port en les tasques de rescat. 

l 

1 EN PRIMERA PERSONA \ 

Representants 
del Geoparc de 
Tremp van viure 
el terratremol 
• Tres representants del Ge
oparc Orígens de Tremp es 
trobaven a Marraqueix quan 
el terratremol més devastador 
de l'últim segle al Marroc va 
sacsejar el país. Van assistir a 
la desena conferencia bien
na! sobre els geoparcs mun
dials de la Unesco, que va 
comptar amb la participació 
de més de 1.000 persones de 
200 geoparcs de tot el món. 
Els representants del centre de 
Tremp van arribar dimecres 
a Marraqueix i van assistir a 
diversos actes, a més van po
der compartir-hiel projecte 
de realitat virtual que estan 
duent a terme. Van explicar 
que "malgrat el fort impacte 
que va tenir el terratremol a 
nivell d'afectació en estructu
res i edificis coro a nivell per-

~ 
1\\0ilüt,:Ltl 

V 
~ 

0<.' 

- D ~ . .-. •.. 
.-# 

IIIWltO ..................... 
~ ...... 

' . ar. ~:,• .. 
O<.P ~ 

I\IOHOCCO 
Cd: 

:.. [] 
unesco .. ---· 

~ 

C[Xi¡ 
"' 

~ cJl 
O<..P 

MOROCCO 

Els tres representants del Geoparc Orígens de Tremp que van assistir al congrés a Marraqueix. 

sonal i emocional, des de l'or
ganització es va actuar amb 
rapidesa i es va transmetre 
en tot moment missatges de 
seguretat". Els actes del dis
sabte dia 9 es van suspendre 
i es va facilitar un lloc segur 

per a tots els assistents. Des 
de l'organització van propa
sar accions solidaries com la 
donació de sang i la donació 
de l'import pagat peral viatge 
al final del congrés, que tam
bé es va anuHar. "El que es 

va viure posa de manifest la 
necessitat de continuar tre
ballant amb la població local 1 

d'aquests territoris, amb for
mació i accions practiques que 
contribueixin a la reducció de 
riscos", van assegurar. 
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